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Samen met dit voorjaarsnummer van Oud Alkmaar komt 
ook de hoop dat het zin heeft om plannen te maken.  
Dat klinkt als een voorzichtige formulering, en dat is het ook. 
De nadruk ligt op ‘hoop’. Ik hoop dat u zit te genieten van 
een voorjaarszonnetje wanneer u Oud Alkmaar leest. Wat is 
het toch heerlijk om na zo’n zwaar jaar over het weer te 
praten. In dit nummer van Oud Alkmaar leest u de eerste 
aflevering in een serie over vrouwenkiesrecht. Het was een 
jarenlange strijd die pas in 1919 beslecht is met de invoering 
van het algemeen kiesrecht voor vrouwen. Marlies ten  
Berge neemt ons mee in haar artikel over hoe deze strijd  
in Alkmaar gevoerd werd. Nu, honderd jaar later, is dit 
element van vrouwenemancipatie een vanzelfsprekendheid  
geworden, zoals we dat ook merken in het aantal vrouwelijke 
lijsttrekkers voor de Tweede Kamerverkiezingen. De wereld 
was aan het begin van de vorige eeuw behoorlijk in bewe-
ging. Allerlei tot dan toe normale zaken werden opgeschud. 
Vrouwenemancipatie, de Eerste Wereldoorlog, industriali-
satie, nieuwe ideeën over stedenbouw. In die tijd schoot ook 
het concept ‘tuindorpen’ als aangenamer woonmilieu voor 
middenstanders en arbeiders wortel. In Alkmaar hebben  
we enkele buurten die in die periode gebouwd zijn. Daar is 
Bloemwijk er één van. Feyko Alkema vertelt de geschiedenis 
van Bloemwijk en de winkels die er toen waren. Voor het 
geval dat het niet lukt Bloemwijk te redden van de sloop, 
hebben we dit soort verhalen wel nodig. De stedenband 
tussen de Engelse stad Bath en Alkmaar begon in de loop 
van de Tweede Wereldoorlog en bestaat dus al 75 jaar. 
Symbool voor deze band is een ‘barrel organ’ dat Bath aan 
Alkmaar schonk en binnenkort in gerenoveerde staat 
terugkomt naar Alkmaar. Het artikel van Klaas Kirpenstein 
verhaalt over dit bijzonder orgeltje. Ook de kerkklokken  
van Alkmaar hebben veel meegemaakt in de Tweede 
Wereldoorlog blijkt uit het artikel van Netty Bleichrodt.

Ik wens u veel leesplezier met dit nummer!

Carol Korringa, voorzitter

VOORUIT EN 
ACHTERUIT 
KIJKEN

† Bij het ter perse gaan van deze editie van Oud Alkmaar 
bereikte ons het onthutsende bericht dat Joost Cox was 
gestorven. In de rubriek Verenigingsnieuws (pagina 27) 
kunt u een in memoriam lezen.



HISTORIE
Op de hooggelegen zandrug, die evenwijdig met de 
kustlijn liep en was omgeven door water en moerassen, 
vestigden zich aan het begin van de tiende eeuw de 
eerste Alkmaarders op de geestgronden rond de huidige 
Grote Kerk. Naar het westen werden deze zandgronden 
begrensd door de Westerweg. Vóór de droogmaking van 
de Egmondermeer in 1565 was de Westerweg in Alkmaar 
de scheiding tussen hoogland(oost) en laagland en 
water(west). Vandaar dat de huizen aan de westzijde van 
de Westerweg van de Kalkovensweg tot aan de Algeme-
ne Begraafplaats zeer laaggelegen achtertuinen hebben 
met een niveauverschil van ca. 1,5 m. Het land ten westen 
van de Westerweg werd in de achttiende eeuw de 
Vrede- en Kijfpolder en later Eendrachtspolder genoemd. 
Vóór de droogmaking van de Egmonder- en Bergermeer 
waren dit geen polders, maar een soort uiterwaarden  
van de Egmonder- en Bergermeer. Na de droogmaking 
van de Egmondermeer in 1565, moest ook dit land 
bemalen worden omdat het anders vol water zou lopen. 
De molen ‘De Eendracht’ bij de Bergerhof is daar nog 
een herinnering aan.

SPOORLIJN
In 1865 worden in Noord-Holland ten behoeve van de 
aanleg van de spoorlijn Alkmaar-Heiloo onteigenings-
procedures in gang gezet. Het landschap van de  
Eendrachtspolder wordt ingrijpend verstoord. De enige 
manier voor de boeren om nog tot hun land ten westen 
van de spoorlijn te komen is over de Kalkovensweg.
De trein maakte het eenvoudig om in Alkmaar te gaan 
wonen en elders te werken. Pas na de in 1874 ingevoerde 

AFSCHEID 
VAN 
BLOEMWIJK

Een van de oudste bewoners van Bloemwijk die, 
omdat zij vanaf 1941 in Bloemwijk woont, tevens 
een van de langstwonenden uit de wijk is, zakte 
met toiletpot en al door de vloer van de wc. Na 
melding van het ongeval werd haar door de 
woningbouwvereniging de (overbodige)vraag 
gesteld hoe zeker zij was dat zij door de vloer 
was gezakt, waarop zij het gevatteantwoord gaf: 
‘Omdat het plafond steeds hoger werd’. Meestal 
is er dan sprake van achterstallig onderhoud. 
Voor de eigenaar van Bloemwijk, Van Alckmaer 
voor Wonen, is onderhoud niet meer mogelijk 
en rest alleen sloop en nieuwbouw. Met de 
sloop van de wijk zullen ook de verhalen van 
Bloemwijk verdwijnen, reden om in dit nummer 
van Oud Alkmaar aandacht aan de geschiede-
nis van het wijkje te besteden.

Achtertuinen woningen Westerweg

Feyko Alkema
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Vestingwet werd het mogelijk buiten de singels te gaan 
bouwen. Bij de Vestingwet werd  uitgegaan van een 
verdediging door middel van inundatie, waarbij het leger 
zich terug zou trekken tot het gebied binnen de Stelling 
van Amsterdam.  De invoering van de wet maakte de 
vestingwerken in veel steden, waaronder Alkmaar, 
overbodig. Zij werden grotendeels gesloopt. Alkmaarkon 
daardoor groeien door stadsuitbreiding buiten de singels. 
De beter gesitueerden lieten villa’s en herenhuizen 
bouwen in de buurt van de Alkmaarder Hout, aan de 
singels en aan de uitvalswegen Kennemerstraatweg en 
Westerweg. Weidegronden en particuliere pleziertuinen 
maakten plaats voor de nieuwe woningen aan de 
Nassaulaan enhet Nassauplein. 

WONINGWET 1901
De Woningwet uit 1901 gaf het stadsbestuur de mogelijk-
heid meer grip op de kwaliteit en groei van arbeiders- en 
middenstandswijken te krijgen. Het gemeentebestuur liet 
de directeur van  Gemeentewerken G. Looman en land-
schapsarchitect L. Springer een algemeen uitbreidingsplan 
opstellen in 1909. De opdracht die toekomstige bouwers 
meekregen was dat bewoners het buitenleven kunnen 
ervaren en zich tegelijk met de binnenstad verbonden 
blijven voelen, passend bij het karakter van Alkmaar als 
provinciestad.

De opstellers van het plan hadden tuinwijken voor ogen 
met openbaar groen als bomenrijen, perken en groene 
pleinen en voor- en achtertuinen als particulier groen,  
als doel de nieuwbouw een landelijk karakter geven en 
daardoor aantrekkelijk om er te wonen.

Kaart van de Staats-Spoorwegen waarop de nieuwe spoor-
lijn staat ingetekend. Bron: Regionaal Archief Alkmaar, 
Beeldbank, Catalogusnr. PR 1006725

Kaart van de Alkmaarderhout door Albert 
van Panders, 1765, zie onder een uitsnede
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De Karenhuizen, in 2008 zorgvuldig ge-
renoveerd door van Alckmaer voor Wonen 
en gewaardeerd met de Puienprijs.

De eerste uitbreidingswijk voor arbeiders ontstond  
omstreeks 1890 tussen de singel en het station in de 
Spoorbuurt.

Nadat in 1898 de Coöperatieve Alkmaarsche Bouwvereni-
ging ‘Kennemerland’ opgericht was om eigen leden, 
voornamelijk handwerkslieden, te huisvesten werd uit 
ideologische grondslag in 1907 de Vereniging voor  
Volkshuisvesting ‘Alkmaar’ (het huidige Van Alckmaer  
voor Wonen) opgericht. Het was een neutrale woning-
bouwvereniging, bedoeld voor alle woningzoekenden. 
Gebouwd werd voor de ‘arbeidende’ Alkmaarders waarvan 

hun meestal verkrotte woningen onbewoonbaar verklaard 
waren. Het eerste bouwproject was het complex aan  
de Uitenboschstraat, dat in de jaren erna werd uitgebreid 
richting de Trompstraat (samen complex I t/m III). In 1917 
verplaatsten de activiteiten zich naar het westen van de 
stad en werd In het Zocherkwartierhet door architect 
Looman ontworpen complex IV gerealiseerd. De vereniging 
wilde in deze buurt een tehuis voor ouderen realiseren  
en liet in 1919-1920 aan de Krelagestraat complex VII, ‘de 
Karenhuizen’ bouwen, ontworpen  door het architecten-
bureau van J. Duiker en B. Bijvoet. 

TUINSTAD
Enkele jaren na de oprichting wilde de vereniging  
een tuindorp realiseren ten westen van de Westerweg. 
Met subsidie van het Rijk kwamen vanaf 1916 de  
twee complexen V en VIII (tegenwoordig  201 en 204 
genoemd) tot stand, naar ontwerp van J. Stuyt en 
meewerkend architect M.J.E. Lippits. Waar in het  
Zocherkwartier politieambtenaren woonden, werden  
de woningen in de Bloemwijk vooral bewoond door 
arbeiders die bij het spoor een baan hadden.

De tuinstadgedachte werd in 1906 in Nederland geïntro-
duceerd door J. Bruinwold Riedel in zijn boek Tuinsteden. 
Het idee van deze landelijke, ruim aangelegde dorpen 
voor arbeiders was afkomstig uit Groot-Brittannië, waar 
Ebenezer Howard in 1902 zijn manifest Garden Cities of 
Tomorrow publiceerde. Zijn uitgangspunten bestonden 
uit verplaatsen van de industrie uit de steden naar het 

Woningen aan de Trompstraat Regionaal 
Archief FO 101055 1936

De opstellers van het plan hadden 
als doel de nieuwbouw een landelijk 
karakter te geven.
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platteland, zodat de arbeiders niet meer onmiddellijk 
onder de rook van de fabrieken hoefden te leven, maar in 
een netwerk van tuinsteden op het platteland konden 
wonen. De nieuwe tuindorpen moesten grotendeels 
zelfverzorgend zijn, met eigen scholen, kerken, winkels 
en andere voorzieningen.

Een van de zuiverste voorbeelden van zo’n fabrieksdorp 
naar Brits model is Heveadorp in de gemeente  
Renkum in de buurt van Arnhem. Deze nederzetting in 
cottagestijl werd in 1916-1918 gebouwd naar een ontwerp 
van architect J. Rothuizen. De opdrachtgever was de N.V. 
Rubberfabrieken Hevea.

BLOEMWIJK
Vergeleken met Heveadorp is Bloemwijk sober  
uitgevoerd. Een echt tuindorp is het niet geworden, 
vooral door het ontbreken van groenvoorzieningen. De 
versteende openbare ruimte werd echter in een deel van 
de wijk gecompenseerd door de ambachtelijke, rijkelijk 
gedecoreerde architectuur. Ter compensatie v oor het 

ontbreken van voortuinen en plantsoenen kregen de 
bewoners ruime achtertuinen, die te bereiken waren via 
de voor Bloemwijk zo kenmerkende ronde poorten.
Vanwege het grotendeels zelfvoorzienend te willen zijn, 
bevonden zich In Bloemwijk vierentwintig winkels. Van 
deze winkels is het overgrote deel veranderd in koop-
woningen, in de architectuur nog terug te vinden in 

Boven en rechtsboven: Het in cottage-stijl gebouwde 
Heveadorp, jaren twintig collectie Gelderland in Beeld
Onder Groentewinkel Jan Hof.
Geheel onder: Oorspronkelijk winkel in de Schagen-
straat, omgebouwd tot woonhuis

Vanwege het grotendeels zelf - 
voor zienend te willen zijn, bevonden 
zich In Bloemwijk 24 winkels.



grote ramen en al dan niet dichtgemetselde deuren. 
In de Bruinvisstraat was op nummer 4 de schoenmakerij 
van Warmenhoven, op nummer 8 een sigarenzaak en  
op de hoek Dahliastraat-Bruinvisstraat de melkzaak  
Op de Weeg. In de Boomkampstraat bevonden zich de 
sigarenzaak Vasbinder en op de hoek Dahliastraat slager 
Ofman. In dezelfde straat op nummer 7 bakker Bos, op 
nummer 8 kleermaker Schmidt. Onder de boog van  de 
Dahliastraat zat Centra levensmiddelen van Bodegraven 
en een winkel met garen en band. Op de hoek Tulpstraat 
was een zuivelwinkel tevens snoepwinkel.

Op nummer 4 in de Eikelenbergstraat kapper Jonker, op 
nummer 42 verkocht mevrouw Stam petroleum vanuit 
haar schuur, op nummer 56 Grooff levensmiddelen. 
Melkboer Bosman verkocht op nummer 25 melk  
vanuit zijn schuur, op de hoek Hulststraat zat de winkel in 
garen en band van Beers, op de hoek Tulpstraat de 
groentewinkel van Jan Hof. 

In de hoekpanden Van der Woudestraat-Schagenstraat 
waren de winkels van de Spar van Manooy en melkboer 
Boot, op de hoek bij de brug nog een melkboer, die van 
Kaay, voor elke gezindte één.

In de Van der Woudestraat op nummer 7 groenteboer 
Broekhuizen, op nummer 37 schoenmaker De Nijs.
Van Alckmaer voor Wonen wil van de volksbuurt een 
modelbuurt maken, de geplande nieuwbouwwijk op 
historische grond zal het de komende decennia zonder 
de verhalen moeten doen.

Voormalige winkels in de poort Dahliastraat

Voormalige winkelpanden in de Boomkampstraat  
en Eikelenbergstraat
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ALKMAAR EN BATH: VERENIGD 
DOOR EEN STRAATORGELTJE
HOE EEN EENVOUDIG STRAATORGELTJE HET SYMBOOL WERD 
VAN EEN HECHTE STEDENBAND

kleuren, opgesierd met een Hollandse molen en met onder 
andere de tekst ‘Please HELP the DUTCH CHILDREN’.  Met 
dit bijzondere instrument werd in de straten van Bath 
geld ingezameld voor Alkmaar. In oktober 1948 is het 
instrument door Bath aan de stad Alkmaar geschonken 
en heeft het een ereplek gekregen in het Alkmaarse 
stadhuis. Het instrument is het symbool geworden voor de 
stedenband tussen Bath en Alkmaar. Toen het orgeltje, 
een zogenaamd “barrel organ”, in Bath door de straten 
ging was het al oud en meerdere malen gerepareerd.  
Het speelde tien verschillende melodieën. Hoewel het 
orgeltje redelijk goed is behandeld, speelt het nu nog maar 
één herkenbare melodie, het schrijnende “Lili Marlene”, 
bekend bij de jonge soldaten aan beide zijden van het conflict.

INITIATIEF TOT RESTAURATIE VAN HET ORGELTJE IN 2020
Nu de stedenband tussen Bath en Alkmaar in 2020 al 75 

Klaas Kirpensteijn 

Een rammelend straatorgeltje, dat door de straten 
van de Engelse stad Bath werd voort geduwd,  
vormdae in 1945 het middelpunt van een  
inzamelingsactie, waarmee inwoners van Bath geld 
en voedsel inzamelden voor de door de oorlog 
verarmde inwoners van Alkmaar. Daarmee werd  
het fundament gelegd voor een hechte stedenband, 
die in 2021 al 75 jaar bestaat.

Ontvangst burgemeester van Bath op het stadhuis te Alkmaar. 
V.l.n.r.: weth. van Slingelandt, burg. Wytema, burg. van Bath, mevr. 
Wytema, gemeentesecretaris mr. Veendorp en Alec Rea.

EEN ALKMAARDER VLUCHT NAAR BATH
Vlak nadat Duitsland in mei 1940 Nederland onder de 
voet liep, ontsnapte de jonge Alkmaarse onderwijzer  
Eli Prins over de Noordzee in een trawler vanuit IJmuiden 
naar Engeland. Hij vestigde zich in Bath, waar zijn  
zus woonde, die met een Engelsman getrouwd was. 
Gedurende de oorlog hield Eli lezingen over wat er in 
Nederland gebeurde en hoe zijn landgenoten moeizaam 
verzet boden tegen de Duitse bezetter. Hij kwam  
daardoor ook in contact met de Rotary Club van Bath.  
In 1945, toen de oorlog voorbij was, besloot de Rotary Club 
van Bath Alkmaar te adopteren en een actie te  
organiseren om geld, kleding en levensmiddelen in te 
zamelen. De actie kreeg de uitdrukkelijke goedkeuring 
van Koningin Wilhelmina en werd de basis voor een 
hechte stedenband, die na 75 jaar nog steeds bestaat.

HULPACTIE IN BATH VOOR ALKMAAR
Met het bestuur van de Rotary Club als basis werd het 
‘City of Bath-Alkmaar Adoption Appeal Committee’ 
gevormd. Voor 25 pond werd een oud straatorgeltje 
gekocht, dat werd beschilderd met de Nederlandse 
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jaar bestaat, is in Bath het idee ontstaan om het oude 
instrument door een specialist te laten reviseren, zodat 
het alle tien melodieën weer kan spelen. Dit project is, 
met goedkeuring van de beide burgemeesters, omarmd 
door de Rotary Clubs van Bath en Alkmaar, en door de 
plaatselijke uitwisselingscomités. ‘Het orgeltje is volgens 
planning in de tweede helft van 2020 naar Bath getrans-
porteerd, belangeloos verzorgd door het transportbedrijf 
Stad Alkmaar. Daar is het gereviseerd, en het speelt nu 
weer alle tien de melodieën. Het is te zien in The Guild 
Hall in Bath. Het bezoek aan Bath door het Regionaal 
Jeugdorkest van Otto de Jong is uitgesteld naar 2022, en 
dat geldt ook voor de terugkeer van het orgeltje naar 
Alkmaar, waarschijnlijk. De Alkmaarse Rotaryclub had 
het plan om rond de terugkeer van het orgeltje een 
welkom-thuis-concert te organiseren in De Vest, op 28 
mei 2021, maar dat concert is nu ook een jaar uitgesteld.’ 

Vervolgens zal het instrument na 75 jaar weer te horen 
zijn in de straten van Bath, waarna het in 2021 weer 
wordt teruggebracht naar Alkmaar.

NA 75 JAAR SPEELT HET ORGELTJE WEER IN DE 
STRATEN VAN BATH
Door de Rotary Clubs van Bath en Alkmaar en door de 
beide stedelijke uitwisselingscomités is de laatste tijd geld 
ingezameld om de restauratie van dit historische instrument 
mogelijk te maken.  Voor de belangrijkste kostenpost,  

het transport van het museale instrument, is een sponsor 
gevonden: het transportbedrijf Stad Alkmaar is bereid 
gevonden het orgeltje zonder kosten naar Bath te  
vervoeren. In 2021 zal het Regionaal Jeugdorkest Artiance, 
onder leiding van Otto de Jong, een bezoek brengen aan 
Bath om daar samen met jonge Engelse musici enkele 
concerten te geven. Het ‘barrel organ’ zal in deze concerten 
een rol spelen, waarna het instrument nogmaals afscheid 
neemt van Bath en terugkeert naar Alkmaar. 

SAMENWERKING ROTARY CLUBS ALKMAAR EN BATH
Niet alleen de steden, ook de Rotary Clubs van Alkmaar  
en Bath hebben al 75 jaar een innige samenwerking. 
Eenmaal per twee jaar bezoeken de clubs elkaar,  
afwisselend in Engeland en in Nederland, en er zijn al vele 
vriendschappen ontstaan. De clubs werken ook af en toe 
samen bij het realiseren van internationale projecten.

Onbekend / Collectie Regionaal 
Archief Alkmaar /1008162.

Aanbieding Bath-orgel. F.C. Wills bespeelt ‘zijn’ instrument.
Onbekend /Collectie Regionaal Archief Alkmaar /1008163.
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VOORJAAR 1942
Ons land is al twee jaar bezet door de Duitsers. Op veel 
plaatsen in Europa wordt hevig gevochten. Kanonnen, 
bommen en granaten gaan verloren in de strijd. De 
wapenindustrie in Duitsland draait op volle toeren om 
het verloren oorlogsmaterieel aan te vullen. Maar waar 
halen ze zo gauw zoveel grondstoffen vandaan?

KLOKKEN 
VOOR 
KANONNEN
Het is 12.00 uur. Ik hoor kerkklokken 
luiden. Al eeuwenlang dezelfde 
vertrouwde klanken, maar… in 1942 
was een kerkklok in Nederland zijn 
leven ineens niet meer zeker. 
Voor je het besefte lag je in een trein 
of boot richting Duitsland om daar 
omgesmolten te worden tot een 
kanon of ander stuk wapentuig.

Seyss-Inquart, de door de Duitsers aangestelde  
Rijkscommissaris, hield op 11 oktober 1942 een toespraak. 
De volgende dag stond deze in alle Nederlandse kranten 
afgedrukt. In zijn rede refereerde de Rijkscommissaris 
onder meer aan de ‘noodzakelijke’ vordering van de 
kerkklokken in het bezette Nederland.

‘Eén ding wil ik nog kort vermelden’, zoo ging de Rijkscommissaris voort, ‘Gij weet, dat wij thans de kerkklokken wegnemen. 
Dat is een volkomen natuurlijke maatregel. Het is steeds zoo geweest, dus reeds voor eeuwen, wellicht zelfs 1000 jaar 
geleden, dat men in goede tijden de schatten in de kerken geplaatst heeft. Wanneer dan oorlogen kwamen, werden de 
kelken en monstransen weggenomen en als oorlogsschat gebruikt, om het vaderland te beschermen. Daartoe kan men 
dus op zijn minst ook de kerkklokken rekenen, die naar onze begrippen nog lang niet behooren tot zulke godsdienstige 
voorwerpen als een monstrans of een kelk. Het spreekt vanzelf, dat wij iedere gram koper, tin, enz. mobiliseren. Wanneer 
thans van eenigerlei zijde, zij het ook een geestelijke, tot mij de vraag gericht wordt hoe ik dat kan doen, zou ik hem hier 
willen antwoorden: Mijnheer, ik verwonder mij zeer, dat gij niet vrijwillig gekomen zijt, om den Duitschen soldaat dit koper 
aan te bieden, opdat hij het bolsjewisme van uw grenzen zal afhouden.’

KERKKLOKKEN EN METAALVORDERINGEN (NIOD):

Netty Bleichrodt-Vegter
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benaderd met de vraag of hij de inventarisering en 
beschrijving van de belangrijke klokken in geheel 
Noord-Holland ter hand wilde nemen. De heer Belonje 
accepteerde de functie en stelde in samenwerking  
met alle burgemeesters in Noord-Holland een commis-
sie van tien personen samen om de uitvoering binnen de 
verschillende gemeenten te regelen.1 Op advies van Kalf 
benaderde Belonje ook de Universiteit van Amsterdam, 
waarna tien geïnteresseerde studenten geschiedenis  
zich opgaven om mee te helpen aan de registratie.  
In Alkmaar zorgde de gemeentearchivaris, tevens 
museumdirecteur, de heer Th. Wortel, voor de afhandeling.

ANGSTIGE VOORGEVOELENS
De heer Kalf was van 1918-1939 de eerste directeur van 
het Rijksbureau voor de Monumentenzorg. Al sinds 1903 
bestond er een rijkscommissie die als taak had een 
inventarisatie en beschrijving te maken van de  
monumenten in Nederland. Door de dreiging van een 
oorlog besloot Kalf al in 1939 de bijzonderheden van alle 

Ik denk dat de Nederlandse bevolking de toespraak van 
Seyss-Inquart behoorlijk beangstigend vond, maar hoe 
kwam je onder dit bevel uit? Al in 1941 werd in Nederland 
verordineerd dat iedere burger voorwerpen moest 
inleveren die gedeeltelijk uit koper, nikkel, tin, lood of 
legeringen daarvan bestonden. Deed je dat niet, dan 
kreeg je een boete en/of een gevangenisstraf tot vijf jaar. 
Ondanks die dreiging, begroeven veel Nederlanders hun 
koperen voorwerpen ergens dichtbij hun woning. Maar 
een kerkklok stop je niet zomaar ongemerkt onder de 
grond. Om die uit handen van de Duitsers te houden was 
iets ingewikkelder.

Dat vooral die klokken zo geliefd waren bij de Duitsers 
kwam omdat de legering van het metaal bestond uit 
tachtig procent koper en twintig procent tin. Precies 
dezelfde samenstelling als die waarvan kanonnen 
werden gegoten. 

SEPTEMBER 1942
De secretaris-generaal van het Departement van Opvoe-
ding, Wetenschap en Kultuurbescherming, Dr.Tobie 
Goedewaagen, lid van de NSB, kreeg in september 1942 
de officiële brief van de Duitse autoriteiten, waarin stond 
dat alle klokken in Nederland uit de torens gehaald 
moesten worden. Hij gaf deze opdracht door aan Dr. Jan 
Kalf, inspecteur van de kunstbescherming in Nederland. 
Kalf moest organiseren dat alle torenklokken zo snel 
mogelijk naar Duitsland getransporteerd konden worden. 
Een zware taak voor iemand die juist deze historische 
klokken wilde beschermen. 

De heer Kalf ging op zoek naar kundige personen die  
de organisatie voor een gehele provincie wilde  
coördineren. Zo werd in september 1942 de Alkmaarse 
advocaat-procureur mr. dr. J. Belonje door de heer Kalf 

De NSB kreeg van  
de Duitse autoriteiten  
te horen dat alle  
klokken in Nederland  
uit de torens gehaald 
moesten worden. 

Lijst met leden van de commissie Noord-Holland RAA
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monumentale kerkklokken en carillons  
nauwkeurig vast te leggen. Deze klokken 
werden gemerkt met een M (monument).  
Men hoopte dat ze bij een mogelijke  
klokkenvordering gespaard zouden blijven.  
Bij de monumentale klokken werd door 
Monumentenzorg al in maart 1940 een plaat 
opgehangen met de tekst in vier talen, waarin 
werd verzocht de klok/het carillon niet te 
vorderen, ondertekend door directeur Kalf. In 
1939 dacht de regering nog dat Nederland in 
een komende oorlog neutraal zou kunnen 
blijven.

De lijsten met ‘niet-beschermde klokken’ in  
Noord-Holland, die Kalf voor de oorlog al had laten 
samenstellen, stuurde hij op 19 november 1942 naar 
Belonje. Deze klokken moesten zo snel mogelijk naar de 
opslagplaatsen worden gebracht. Dan was er misschien 
nog tijd om gegevens te verzamelen. Ze moesten op 
bevel van de Duitsers gewogen worden, maar Kalf wilde 
dat de klokken ook genummerd en geselecteerd 
werden. Het selecteren van de klokken hield in, dat ze 
volgens de toegestuurde lijsten verdeeld werden in drie 
verschillende categorieën: 
A:  De modernste klokken, zonder historie  

of kunstwaarde.
B:  Klokken met zekere kunstwaarde, maar eventueel  

nodig om het vereiste gewicht aan brons te verkrijgen.
C:  Oude historische klokken, waaronder carillons of  

klokken die de enige waren in een stad of dorp. 

Klok 67 C +P(prefereer) Callantsoog

Document voor de Grote Kerk. RAA. Een plaat met deze 
tekst werd twee maanden voor de bezetting bij de klok 
geplaatst.
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hangt wèl een carillon plus klok van Wegewart uit 
Kampen. Gelukkig wordt de lijst op tijd bijgesteld en de 
klokken mogen blijven hangen. 

EN DAN BEGINT DE WERKELIJKE KLOKKENROOF 
En dan begint eind 1942 de werkelijke klokkenroof uit de 
torens. De Duitsers hadden de slopers al aangewezen. 
Onder de ogen van een woedend, plaatselijk publiek 
werden de klokken uit de torens gehaald. In sommige 
dorpen waren de touwen van de klokken in de nacht 
vooraf, zo hoog mogelijk afgesneden, zodat de slopers er 
bijna niet bij konden. Sommige torens moesten half 
worden afgebroken voordat de klokken naar beneden 
getakeld of gegooid konden worden. Enkele torens in het 
land werden zelfs opgeblazen.2 Gelukkig is dat in 
Alkmaar niet gebeurd.

Op 10 januari 1943 werden in Alkmaar tien klokken  
weggevoerd naar de verzamelplaats:
-  de klok (1636) uit de Kapelkerk in de Kapelsteeg;
-   twee klokken uit de Sint-Dominicuskerk aan de Laat, 

waarvan een uit 1636;
-  de klok uit de kapel van de R.K.Begraafplaats  

Sint-Barbarastichting;
-  de klok uit de Sint-Josephkerk aan de Kennemersingel;
-  de klok uit de Accijnstoren aan de Bierkade;
-  de klok uit de Sint-Laurensiuskerk, aan het  

Verdronkenoord;
-  de klok uit de toren van de Pius-Stichting aan het  

Nassauplein;
-  de klok uit de toren van het Sint-Elisabethgesticht aan 

de Van Everdingenstraat;
-  de klok uit de toren van het Sint-Augustinusgesticht 

aan de Emmastraat.

HAAST EN PANIEK
Intussen was de druk groot geworden. De Duitsers gaven 
de gemeentes slechts twee à drie weken de tijd om 
beschrijvingen van de klokken te maken en de opschrif-

De klokken uit categorie C moesten zo lang mogelijk 
blijven hangen. Wanneer een klok in één van de  
categorieën heel belangrijk was, moest deze extra 
aangeduid worden met de letter P (prefereer). 

Kalf wilde voorts dat de middellijn of de omtrek, de 
hoogte en leesbare opschriften op een apart formulier 
vermeld werden. Op dat formulier moest ook het 
gewicht van de klok en de categorie A, B, C en/of P 
genoteerd worden. Op de klok zelf moest A, B, C en/of P 
en het herkomstnummer met witte verf of menie 
geschilderd worden.

MISVERSTANDEN EN ONRUST
De 28e november 1942 stuurde de heer Belonje een brief 
aan de tien ‘Heren Medewerkers’, met alle instructies.  
Hij startte met de mededeling dat de inspecteur der 
Kunstbescherming, de heer Kalf met de Duitse autoritei-
ten had afgesproken dat de M-klokken in de torens 
mochten blijven hangen. De burgemeester van Alkmaar, 
de heer Van der Sluijs, ontving op 1 december 1942 
eveneens een brief, maar van het Provinciale Bestuur van 
Noord-Holland waarin stond dat binnenkort het vorderen 
van de torenklokken zou beginnen. Onmiddellijk belde 
Van der Sluijs met de heer Kalf: ‘Mogen de monumentale 
klokken van het stadhuis (1602 en 1645), de Grote Kerk 
(1525) en de Accijnstoren (1628) nu wel of niet blijven 
hangen? ’Gelukkig, ze mochten voorlopig blijven hangen. 

Op 11 december 1942 vraagt Belonje in een brief aan Kalf, 
waarom er maar zo weinig M-klokken op de lijsten staan. 
In Alkmaar wordt bijvoorbeeld alleen de klok van de 
Accijnstoren genoemd. Ook de burgemeester belt met 
Kalf. Na het telefoongesprek komt er per telegram aan 
de burgemeester een geruststellend antwoord uit Den 
Haag waarin staat, dat behalve het carillon in de Waag 
ook de volgende klokken gevrijwaard zijn van vordering:

stadhuis K. Wegewart 1602 55 cm diameter
stadhuis K. Wegewart 1645 38
Waag J. Moer 1525 130
Accijnstoren K. Wegewart 1628

Als Belonje dit lijstje onder ogen krijgt, klimt hij  
onmiddellijk in de pen. Hier klopt niets van. Er hangt 
geen klok van J. Moer in de Waagtoren. Deze klok hangt 
in de Grote Kerk, de zogenaamde Salvator. In de Waag 

Mogen de klokken  
van het stadhuis,  
de Grote Kerk en de  
Accijnstoren nu wel of 
niet blijven hangen?
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ten aan te brengen. Ook over het merken van A, B, of  C 
was nog steeds veel verwarring. Er kwamen veel vragen 
over de mogelijkheid een klok te ruilen, waardoor 
misschien een oude, interessantere klok toch bewaard 
kon blijven. Er werd een plan opgesteld omdat er in de 
categorie C (onder de 150 kilo) veel ‘minderwaardige’ 
exemplaren voorkwamen, terwijl er verschillende waar-
devolle oude klokken met A en B gekwalificeerd waren. 
Na een briefwisseling mocht er geruild worden indien de 
klokken hetzelfde gewicht hadden. Zo werd de klok van 
de Pius-Stichting (Petit & Fritsen, 1925) geruild tegen de 
klok uit het Oudeliedenhuis (1700) in Haarlem.

Na het zorgvuldig beschrijven en natekenen van  
decoraties op de klokken werd van de belangrijkste 
versieringen een afdruk gemaakt met behulp van klei of 
plasticine. Daarmee kon later een gipsafdruk worden 
gemaakt. Daarna moesten de klokken ook nog  
gefotografeerd worden. Het was keihard doorwerken!
 
Op 18 februari 1943 wijzen de Duitse autoriteiten de 
officiële depots aan. Er komen twee depots in  
Amsterdam, een in Hilversum en een in Alkmaar.  
Het depot in Alkmaar wordt de N.V. Kaashandel-Maat-
schappij ‘Gouda’, Wolfpad 12.

Door de strenge winter met lage temperatuur liet  
het weghalen van de buit gelukkig nog even op zich 
wachten. In Amsterdam was er overigens al wel een 
begin gemaakt.

Op 27 februari 1943 schrijft Belonje een brief aan Kalf, 
met de noodkreet: Wat moet ik doen? Er is veel te weinig 
gips voor de afgietsels! Waar halen we dat vandaan?
Zoals geschreven in de gebruikelijk taal:
Hooggestrenge Heer, Met succes is thans van eenige 
klokken een aantal gipsafdrukken vervaardigd of-
schoon het zeer bezwaarlijk was de benodigde gips te 

Op 16 juli 1943  
wordt het depot in  
Alkmaar leeggehaald,  
170 klokken verdwijnen 
naar Duitsland.

Gipsafdruk en 
afschrift torenklok 
Kwadijk
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verwerven. Als gevolg van dit laatste zijn de gemaakte 
gipsafgietsels zeer licht van bouw.(…) is extra gips nodig 
(…) zou ik het zeer op prijs stellen indien u mij een adres 
zoudt kunnen opgeven waar ik voldoende gips zou 
kunnen betrekken (…) indien u mij voor een nader te 
bepalen quantum gips een toewijzing zoudt kunnen 
geven.

Intussen werden ook al vanuit Alkmaar klokken door de 
Duitsers weggevoerd.

EEN INDRUKWEKKENDE STILTE WAS OVER HET 
HELE LAND GEVALLEN
Op 11 maart 1943 krijgt Belonje bericht dat alle klokken 
met een P gemerkt, van vóór 1800, voorlopig niet naar 
Duitsland gaan. Alle andere klokken gemerkt met een A, 
B en C zullen direct worden afgevoerd. Op 16 juli 1943 
wordt het depot in Alkmaar leeggehaald, 170 klokken 
met een totaalgewicht van 43.148,5 kg verdwijnen naar 
Duitsland. Een fotograaf wordt niet toegelaten. De 
klokken zijn afkomstig uit 27 verschillende torens, 
verspreid over geheel Noord-Holland.

ANGST SLAAT TOE
Op 3 mei 1943 komt als genadeklap een brief met 
‘Nadere beschikking van de Rüstungsinspekteur’:  
Omdat de metaaltekorten oplopen moeten ALLE 
klokken uit de Provincie Noord-Holland verwijderd  
en weggevoerd worden. Met inbegrip van de M,  
monumentale klokken en de carillons.

Op 19 september 1943 schrijft  Belonje een brief aan de 
directeur van het Gemeente-Museum Alkmaar, of hij het 
op prijs stelt de gipsafgietsels van de Noord-Hollandse 
torenklokken te ontvangen. Het positieve antwoord volgt 
onmiddellijk. De afgietsels worden opgeslagen op de 
zolder van het gemeentehuis aan de Langestraat.

AFVOER VAN DE MONUMENTALE KLOKKEN
Op 23 oktober 1944 werden 107 M-klokken en 148 
carillonklokken (totaal 81.672 kg), afkomstig uit de torens 
van Noord-Holland, Zuid-Holland en Zeeland, aan boord 
gebracht van het vrachtschip Hoop van Zegen. De 
Duitsers hadden eerder dit schip uit Dordrecht  
gevorderd om de roofbuit te vervoeren. De eigenaar van 

Eén van de grootste en één van de kleinste 
teruggekeerde klokken in Amsterdam. Nati-
onaal Archief. Foto: Rijksvoorlichtingsdienst.

OUDALKMAAR - 13



het schip, J. van Dijk, weigerde het schip te besturen.  
De Duitsers wezen een onervaren schipper aan die het 
transport moest uitvoeren. Het schip voer in konvooi  
uit, met eindbestemming Duitsland. Bij de beruchte 
zandbank De Vormt voor Urk strandde het gehele 
konvooi, omdat de vuurtorenwachter Jacob Schraal het 
licht van de toren had gedoofd. De Duitsers gaven de 
firma Hoekman de opdracht het schip te bergen, maar 
Fokke Hoekman was niet bereid te helpen. Zijn broer, 
Engelandvaarder en verzetsman, was door de Duitsers 

het jaar daarvoor doodgeschoten. Hoekman deed  
echter toch ‘zijn werk’. Met behulp van andere schippers 
lukte het hem de trekhaken van het schip af te breken 
en de luiken van het schip te openen. Er stak een 
zuidwester storm op, het schip maakte water en verging.3

NA DE OORLOG
In juli 1945 werd de lading van het schip geborgen en 
werden de klokken en de klepels naar Amsterdam 
gebracht.

Daar werd de lading onderzocht en aan de hand van de 
gegevens konden de klokken teruggebracht worden naar 
de plaatsen van herkomst.

Ook de klokken van het Sint-Elisabethziekenhuis, de 
Pius-Stichting en de Kapelkerk zijn na de oorlog terug-
gekeerd naar Alkmaar. Alle andere geroofde klokken zijn 
omgesmolten.

De klokken in de Accijnstoren, de twee klokken van het 
stadhuis, de Grote Kerk en de Waag zijn nooit uit de 
torens gehaald. Wat zal het in mei 1945 een vrolijk 
gebeier zijn geweest.

Het gehele konvooi 
strandde op een 
zandbank voor Urk, 
omdat de 
vuurtorenwachter 
Jacob Schraal 
het licht van de toren 
had gedoofd.

Vanuit de Nederlandse opslagplaatsen werden de klokken per trein of per boot 
naar Hamburg getransporteerd, waar ze zouden worden omgesmolten. Deze 
transporten, die tussen maart 1943 en maart 1944 plaatsvonden, verliepen niet 
zo voortvarend als gepland. Dit had tot gevolg dat in september 1944 slechts 
55 procent van de gevorderde klokken daadwerkelijk was afgevoerd. Hoeveel 
klokken er uiteindelijk verdwenen zijn in de Duitse oorlogsmachine is niet precies 
bekend. Ook ging een onbekend aantal klokken verloren bij geallieerde lucht-
aanvallen en bevrijdingsoperaties.

In 1946 rapporteerde de adjunct-inspecteur Kunstbescherming J.W. Jansen in 
een rapport dat van de ongeveer 9000 klokken, er circa 4212 klokken gespaard 
waren gebleven.4

Het heeft 10 jaar geduurd voordat alle geroofde klokken in Nederland weer 
waren vervangen.

KORT VERSLAG NEDERLANDS INSTITUUT VOOR OORLOGSDOKUMENTATIE (NIOD):

‘Hij die met 
klokken 

schiet, wint 
de oorlog niet.’

De spreuk, afkomstig van 
Albert van Urk uit Epe

 is waar geworden:
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Vieringtoren Grote Kerk. 
RAA011002963

Het achtergebleven kerkhof 
van klokken in Hamburg, 1947. 
Bundesarchiv. Bild 183 H2675 
Foto: o.Ang.

NOTEN
1. Regionaal Archief Alkmaar: Archief en Collectie J.Belonje. nr.27,28,29, 30 en 31

2. http://www.dedokwerker.nl/klokkenroof.html
3. http://urkinoorlogstijd.nl/lezen/het-klokkenschip/

4. https://www.niod.nl/nl/klokkenroof/klokken-uit-de-toren-oorlog-verloren



VOORZITTERS YOUNG BELEGEN
ALKMAARDER OVER HISTORIE  |  INTERVIEW DOOR: LISA OSKAMP

De rubriek waarin redacteur Lisa Oskamp bekende en minder bekende Alkmaarders interviewt over hun  
band met geschiedenis. Dixie Metz doet dit jaar eindexamen havo op het Petrus Canisius College.  

Luna Rolie studeert Cultureel Erfgoed aan de Reinwardt Academie. Samen zijn zij de voorzitters van Young Belegen, een 
politieke jongerenorganisatie die gevraagd en ongevraagd advies geeft aan het college van Alkmaar. 

WELK NUT HEEFT GESCHIEDENIS VOLGENS JULLIE?
Dixie: Leren van fouten uit het verleden. 
Luna: Plus leren over waar we vandaan komen. Als je 
goed met elkaar om wil gaan in de maatschappij moet je 
elkaars geschiedenis, elkaars verhalen, kennen.

WAT ZOU ELK KIND OP SCHOOL MOETEN LEREN 
OVER GESCHIEDENIS?
Dixie: Het vak geschiedenis helpt met het vormen  
van een eigen mening, maar wel gebaseerd op  
feiten. Op toetsen moet je altijd uitleg geven.  
Daardoor kan ik nu zeggen: ‘Dit vind ik en dit zijn  
mijn argumenten’. 
Luna: Inderdaad. En het verleden speelt nog steeds elke 
dag een rol. Sommige mensen worden bijvoorbeeld 
continu geconfronteerd met het slavernijverleden. Ik zou 
daarom de focus leggen op het feit dat geschiedenis 
altijd relevant is.

WAT IS JE FAVORIETE HISTORISCHE BOEK?
Luna: Lincoln. Een geniaal politicus geschreven door 
Frans Verhagen. Het boek legt uit waarom de staten  
tegen elkaar streden in de Amerikaanse burgeroorlog. 
Het is interessant, omdat het gaat over de politieke keu-
zes van Lincoln en de motivatie daarachter. 
Dixie: Op school lezen we bij Engels het boek  
De tatoeëerder van Auschwitz geschreven door Heather 
Morris. Het gaat over een Joodse man die naar Auschwitz 
wordt gedeporteerd. Hij ontmoet daar de liefde van zijn 
leven. Het boek gaat over zijn ervaringen in het kamp. De 
klas is nog bezig, maar ik heb het boek al uit.

WAT IS JE FAVORIETE HISTORISCHE FILM?
Dixie: Der Untergang. Het is interessant hoe de Duitsers 
reageerden toen duidelijk werd dat ze de oorlog niet 
meer konden winnen. Wat gaat er door mensen heen die 
echt in Hitler geloofden?

WELKE HISTORISCHE 
PERSOON SPREEKT JE 
HET MEEST AAN?
Beiden: Aletta Jacobs. Zij 
is een Nederlandse femi-
niste die zich hard maakte 
voor hoger onderwijs voor 
vrouwen en voor vrouwen-
kiesrecht. Daar moeten we 
dankbaar voor zijn.

WAT IS JE FAVORIETE 
ALKMAARSE MUSEUM?
Dixie: De Grote Kerk. Van de 

stenen op de grond tot aan het orgel is het erg mooi. Het 
is bijzonder dat men in de 15e eeuw is begonnen aan het 
bouwen van zo’n enorm gebouw. 
Luna: Ik krijg altijd kippenvel van de kerk. Toch kies ik  
voor het Stedelijk Museum. Het is heel gevarieerd wat 
exposities betreft. Het is heerlijk om daar te zijn.

WAAR IN DE HISTORISCHE BINNENSTAD KOM JE 
GRAAG?
Luna: De Oudegracht. Ik vraag me af wie daar woonden 
en hoe mensen aan het vermogen kwamen voor  
een mooi pand. Als ik daar rondloop, word ik helemaal 

Aletta Jacobs

16 - OUDALKMAAR



ALKMAARDER OVER HISTORIE  |  INTERVIEW DOOR: LISA OSKAMP

gelukkig van zoveel schoonheid!
Dixie: Ik werk op de rondvaart en vind het water  
geweldig. In de zomer over het Luttik Oudorp varen is  
het allermooiste, omdat het Waaggebouw en het Huis 
met de Kogel vanaf daar te zien zijn. 

ALS JE EEN (HISTORISCHE) DOCUMENTAIRE ZOU 
MOGEN MAKEN WAAR ALKMAAR EEN ROL IN 
SPEELT, WAAR ZOU DEZE OVER GAAN?
Luna: Het Hofje van Splinter en Margaretha van Splinter 
in het bijzonder. Een hofje werd namelijk vaak gesticht 
door rijke mannen, maar deze is gesticht door een vrouw. 
Het is leuk om daar meer over te leren. 

WAT IS VOLGENS  
JULLIE EEN ONONT
DEKTE HISTORISCHE 
PLEK IN ALKMAAR?
Luna: Als je wil beginnen 
met anders kijken naar de 
stad, zou ik aanraden om 
eens omhoog te kijken. In 
de Langestraat zie je  
opeens een raamwerk van 
‘KofaSpruyt’ op een winkel-
pand. Je ontdekt op deze 
manier verborgen parels. 

WAT VIND JE VAN DE TRADITIE VAN 8 OKTOBER?
Luna: Tradities horen bij cultureel erfgoed.  
Dit immateriële erfgoed moet dynamisch zijn om  
de stempel immaterieel erfgoed te blijven houden. Ver-

andering is dus altijd goed. Dat is ook belangrijk, omdat 
iedereen het feest mee moet kunnen vieren.
Dixie: Het zorgt ook altijd voor een leuke sfeer in de stad. 
Iedereen heeft op zijn eigen manier plezier. Wat mij  
betreft moet het blijven.

WELK OBJECT/ 
SCHILDERIJ IN HET  
STEDELIJK MUSEUM 
ALKMAAR MAAKTE  
INDRUK OP JE?
Dixie: Ik vind de tentoonstel-
ling over de Gouden Eeuw 
prachtig. Het schilderij over 
het beleg van Alkmaar vind 
ik mooi, omdat Alkmaar-
ders vechten om hun stad 
te behouden. 

ALS JE EEN DAG TERUG ZOU MOGEN IN DE  
ALKMAARSE GESCHIEDENIS NAAR WELK JAAR 
VERTREK JE DAN?
Dixie: Ik zou graag naar 1470 gaan om het eerste steentje 
van de Grote Kerk neer te leggen. Dat lijkt me echt gaaf! 
Als je weer naar het heden gaat, kun je zeggen dat jij dat 
hebt gedaan. 
Luna: Ik wil naar het begin van de 19e eeuw, want daarna 
werden gebouwen massaal gesloopt. De Sint-Domini-
cuskerk van Pierre Cuypers zou ik bekijken en daarna aan 
iedereen vertellen dat monumenten van belang zijn en 
moeten blijven. 

Luna Rolie

Dixie Metz
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VROUWENEMANCIPATIE 
Aan het eind van de negentiende eeuw ontstonden 
emancipatiebewegingen van allerlei groepen in de 
samenleving: van arbeiders, katholieken, protestantse 
‘kleine luyden’ en ook van vrouwen. Zij wilden een plek 
veroveren op terreinen als onderwijs, arbeid en bestuur. 
Vooral bij de burgerij ontstonden vanaf ongeveer 1870 
discussies over rechten en plichten van de vrouw. Terwijl 
ongehuwde vrouwen uit de verarmde bourgeoisie niet 
mochten werken en afhankelijk bleven van familie, 
hadden gehuwde dames meestal weinig te doen. Dat 
laatste werd door de in 1866 in Alkmaar geboren Cecile 
de Jong van Beek en Donk beschreven in haar roman 
Hilda van Suylenburg. Zij organiseerde ook de Nationale 
Tentoonstelling voor Vrouwenarbeid in de zomer van 

1898. Voor het eerst verenigden zich toen vrouwen  
van de meest uiteenlopende richtingen voor een  
gemeenschappelijk doel: een overzicht geven van alle 
arbeid die in Nederland door vrouwen werd verricht.  
Na 1898 verschoof het accent van de vrouwenbeweging 
van arbeid naar kiesrecht.

NAAR ALGEMEEN KIESRECHT 
Thorbecke had bij de grondwet van 1848 het  
censuskiesrecht ingesteld: het kiesrecht was verbonden 
aan ‘een zekere mate van welstand’, oftewel aan de 
belasting die je betaalde. Steeds luider werd de roep om 
uitbreiding van dit kiesrecht. Omstreeks 1880 stonden de 
kranten er vol van. Kiesrecht voor vrouwen interesseerde 
echter bijna niemand, hoewel op dat moment Engelse 

DE STRIJD 
VOOR HET 
VROUWEN-
KIESRECHT  

Marlies ten Berge

OPRICHTING VAN 
ALKMAARSE AFDELINGEN

In 1919 kwam er actief kiesrecht voor vrouwen.  
Hier ging een lange strijd aan vooraf.  
Ook Alkmaarse vrouwen én mannen leverden 
hieraan een bijdrage. Dit artikel schetst de weg 
naar vrouwenkiesrecht in Nederland en gaat 
vervolgens in op de twee Alkmaarse verenigingen 
voor vrouwenkiesrecht. 
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en Amerikaanse vrouwen, de suffragettes, hier al actie 
voor voerden.

Het was Aletta Jacobs die in Nederland de strijd aanging. 
Zij was arts, voldeed ruimschoots aan de voorwaarden  
en wilde zich in 1883 registreren als kiezer in Amsterdam. 
Ze werd geweigerd. In de grondwet werd gesproken van 

‘ingezetenen’ en men was van mening dat dat dús 
mannen waren. Aan alle dubbelzinnigheid werd in de 
grondwetswijziging van 1887 een einde gemaakt: het 

kiesrecht werd verruimd, maar ook werd opgenomen  
dat alleen mannen kiesrecht konden bezitten. Het idee 
dat vrouwen geen volwaardig burgers waren en onder-
geschikt aan de man, werd dus officieel in de grondwet 
vastgelegd.

En het was een taai idee. In 1917 werd de kiesrechtstrijd 
beslecht door de toekenning van het ‘algemeen’  
kiesrecht in ruil voor gelijkstelling van het bijzonder 
onderwijs. Maar pas in 1919 was er echt sprake van 
algemeen kiesrecht. Dat was namelijk het jaar dat ook de 
vrouwen in Nederland naar de stembus mochten gaan. 

DE STRIJD VOOR VROUWENKIESRECHT
De aan het eind van de negentiende eeuw bestaande 
kiesrechtverenigingen nodigden vrouwen wel uit lid te 
worden, maar bleken in de praktijk weinig te voelen voor 
vrouwenkiesrecht. Daarom besloot Wilhelmina Drucker 
in 1893 het initiatief te nemen voor een ‘Vereeniging voor 
Vrouwenkiesrecht’ en stuurde met enkele anderen  een 
circulaire aan allerlei als vooruitstrevend bekend staande 
mensen. Een van de opmerkelijkste reacties kwam van 
Louise Gravin Eversen uit Alkmaar: 

‘De ondergeteekende veronderstelt, dat de vrouwen die 
kiezer willen worden, niet goed in de bovenkamer zijn. 
De ondergeteekende verklaart dat zij eventueel het 
kiesrecht voor zich niet zou wenschen en liever met 
haar huisgezin bemoeit. De ondergeteekende verklaart, 
dat zij het voeren van het vrouwenkiesrecht niet noodig, 
noch nuttig acht, in het belang des lands en der 
vrouwen van Nederland, die beter doen naaien en 
breien; zij verzoekt als hare meening in de courant op te 
nemen, dat vrouwen zich niet met manszaken bemoei-
en, maar voor het eten en de wasch zorgen, opdat het 
gezin op tijd alles heeft en dan zullen zij gelukkig 
huwelijk hebben.’ 1

Wie was deze onbekende Louise Gravin Eversen uit 
Alkmaar? Waarschijnlijk was het mevrouw Louise 
Adriana Eversen die gehuwd was met een Pieter de 
Graaf. Haar pseudoniem kleurde uiteraard ook het 
antwoord: ‘We mogen natuurlijk niet oneerbiedig 
worden, anders zouden wij die gravin wel eens de les 
willen lezen, omdat zij zoo slecht van het haar voorzeker 
in ruime mate geboden beste onderwijs heeft geprofi-
teerd (…) Gij, gravin Eversen, hebt door de zorgen uwer 
dienstbaren “alles op tijd” maar hoevelen uwer mede-
zusters derven dat!!!!’

Aletta Jacobs in 1913.

dat vrouwen 
ondergeschikt waren 
aan de man werd dus 
officieel in de grondwet 
vastgelegd.
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VEREENIGING EN BOND
Er was voldoende belangstelling om op 5 februari 1894 
een Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht (VvVK) op te 
richten. Politiek gezien stelde zij zich neutraal op, het 
ging vrouwen in de eerste plaats om politieke rechten 
zonder enig onderscheid naar sekse. Daarna zouden zij 
ook hun burgerlijke rechten (zoals afschaffing van het 
toen geldende huwelijksrecht) en sociale rechten 
kunnen opeisen. 

Door openbare vergaderingen probeerde men het 
ledenaantal uit te breiden en het doel te propageren. 
Terecht wordt het een ‘strijd’ genoemd: het was voor 
vrouwen ongewoon om in het publiek op te treden, het 
kostte veel moeite de bestuursfuncties in de afdelingen 
opgevuld te krijgen en spreeksters te vinden om de 
standpunten toe te lichten. En de tegenwerking en het 
onbegrip waren enorm, van mannen én van vrouwen. 
Meest gehanteerde argument: ‘de aard van de vrouw 
maakt haar ongeschikt voor het kiesrecht’. Verder 
hadden vrouwen natuurlijk geen verstand, kon het gezin 
uit elkaar gerukt worden, lieten vrouwen zich sterk 
beïnvloeden etc.

Toch waren er voor 1900 al veertien afdelingen van de 
VvVK met in totaal 800 leden. Toen Annette  
Versluys-Poelman in 1903 als presidente van de  

vereniging aftrad, werd dr. Aletta Jacobs als haar  
opvolgster gekozen. Zij onderhield veel relaties met  
het buitenland en met de in 1904 opgerichte Wereld-
bond, die voor alle vrouwenkiesrechtverenigingen 
internationaal een grote steun was.

Twee punten leidden tot jarenlange discussies: de VvVK  
werkte uitsluitend voor vrouwenkiesrecht en mannen 
konden geen bestuurslid zijn. Meningsverschillen 
hier over en persoonlijke conflicten zouden leiden tot  
een afsplitsing: op 25 februari 1907 werd de Bond voor 
Vrouwenkiesrecht opgericht onder voorzitterschap van 
Lizzy van Dorp, de eerste vrouwelijke econoom van 
Nederland. De Bond vond dat vrouwen nog veel te leren 
hadden voordat zij konden deelnemen aan het politieke 
leven. Door ook mannen in bestuursfuncties toe te  
laten dacht de Bond een breder draagvlak voor het 
vrouwenkiesrecht te krijgen bij het grote publiek.  
Ze presenteerden zich als iets gematigder en waren  
iets deftiger dan de leden van de Vereeniging. Daarmee 
bereikten ze ook een ander publiek.

ALKMAAR SLUIT ZICH AAN
Zowel de Vereeniging als de Bond deden actief aan 
ledenwerving en wilden in het hele land afdelingen 
oprichten; de discussie werd overal gevoerd. Ook in de 
Alkmaarsche Courant was het in het najaar van 1907 
een zeer actueel thema. De oprichting van een  
afdeling vergde wel enige organisatie, zoals blijkt uit 
correspondentie die bewaard is gebleven in het archief 

Tekening van Johan Brakensiek voor  
De Groene Amsterdammer 17-5-1919.
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van de Bond. Bijvoorbeeld een brief van A. Aukes-Timmer 
van 17 augustus, waarin ze aangaf dat Cohen Stuart, een 
potentiële voorzitter, ongetrouwd was en bij zijn moeder 
en zuster woonde. ‘Als die zuster door u gewonnen  
kan worden, ik vind haar zeer geschikt.’ Er is ook een 
handgeschreven brief gedateerd  28 augustus 1907 en 
van de hand van dr. P.J. Glasz. Daarin reageerde hij op het 
verzoek om adressen van mogelijk geïnteresseerden te 
leveren. Het lijstje bevatte 20 namen, beginnend met Jan 
Klootsema, directeur van het Rijksopvoedingsgesticht, 
gevolgd door twee onderwijzeressen, de mejuffrouwen 
Keg en Zijlstra. Hij vroeg ook of de heer Cohen-Stuart nog 
bereid was de vergadering te leiden, want zelf wilde hij 
geen bestuursfunctie op zich nemen. Hij wist ook nog 
niet of hij zich bij Bond of Vereeniging wilde aansluiten: 
‘Een radicaal feminist ben ik niet.’ 2

Een briefje van mevrouw De Lange-Tygler Wybrandi geeft 
aan dat zijzelf noch mevr. Boelmans ter Spill deel willen/

Lizzy van Dorp in 1915. Foto Atria Archief Vereeniging voor 
Vrouwenkiesrecht

Brief van A. Aukes Timmer 
aan G.M. van Dorp van 
27-8-1907. Atria Archief 
van de Bond  
voor Vrouwenkiesrecht.

Vaandel. Atria Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht
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kunnen uitmaken van het ontvangstcomité van de 
spreekster mevr. Wijnand Francken (de naam klopt  
niet MtB). De zaalhuur voor de bijeenkomst bedroeg 
vijftien gulden. Waarschijnlijk vonden voorbereidende 
activiteiten van de VvVK op vergelijkbare wijze plaats.  
Van het lijstje te benaderen personen zou ongeveer de 
helft zich bij de Vereeniging aansluiten, de andere helft 
bij de Bond. 

OPRICHTINGSVERGADERING VAN DE BOND
In september 1907 hielden beide organisaties in de 
Alkmaarse Harmonie aan de Gedempte Nieuwsloot  
een oprichtingsvergadering. De Bond was de eerste, op  
4 september, en in de Alkmaarsche Courant van  
5 september staat een uitgebreid verslag. Voorzitter  
was (toch) dr. J.P. Glasz, doopsgezind predikant, adjunct- 
gemeentesecretaris, docent aan het gymnasium en 
wonend op Koningsweg 91.

In zijn korte openingsrede zei hij het kiesrecht voor 
vrouwen een heilzaam iets te achten. ‘Hoe dikwijls  

geven mannen niet blijk dat zij weinig zelfstandig zijn en 
hoe vaak dwingen de gaven der vrouw bewondering af.’ 
Daarna volgde een lezing van mevr. Wijnanda  
Francken-Dyserinck. ‘De nieuwe vrouw, dat is niet de 
gelijkvormige van de man, doch de vrouw die voelt dat 
zij verplicht is, als burgeres van den staat, zich met het 
welzijn van dien staat te bemoeien (…) De bedoeling is 
geenszins om den man te gaan beheerschen, men wil 
meer rechten voor den vrouw, alleen tot heil van het 
algemeen.’ Na lof voor de vroege voorvechtsters van  
deze rechten als Wilhelmina Drucker en Mina Kruseman 
ging de rede verder over het verschil tussen Bond en 
Vereeniging, waarbij de Bond er vanzelfsprekend veel 
beter vanaf kwam. 

Daarna gaf zij nog een overzicht van allerlei meningen 
die de ronde deden over de vrouwenbeweging: vrouwen 
zouden te godsdienstig zijn, te onpraktisch, redeloos, 
impulsief, van nature conservatief, behalve als het gaat 
om modegrillen enzovoorts. Onvoorstelbaar toch dat een 
vrouw met kiesrecht ‘als moeder haar kinderen zou 

Uit de Alkmaarsche Courant 29-8-1907.Vaandel. Atria Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht

22 - OUDALKMAAR



verwaarlozen’ en in het huwelijk ‘van haar man zou 
vervreemden’? Toch waren dit de argumenten waartegen 
men moest opboksen.

In het daaropvolgende debat gaf de heer Kalkhoven aan 
voor algemeen kiesrecht te zijn, ‘eerst voor mannen, dan 
voor vrouwen, zowel voor de arbeiders vrouwen als voor 
de kapitalistische’. De Heer J. Hoek was wat kritischer en 
gaf aan dat de scheiding tussen Vereeniging en Bond 
afbreuk deed aan de beweging. De vergadering eindigde 
in de oprichting van een Alkmaarse afdeling. 

Meneer Hoek, die ondertekende met Medisch Student, 
voelde zich kennelijk enigszins in de hoek gezet, want  
hij stuurde nog een ingezonden brief naar de krant die 
op 6 september geplaatst werd. Hij was van mening dat 
de afsplitsing van de Bond slechts leidde tot versnippe-
ring, tot beperktere financiële middelen, tot concurrentie 
en verbittering. Hij pleitte voor een keuze voor de 
Vereeniging, die al jaren al het werk voor vrouwen-
kiesrecht had verzet, met veel dank aan Aletta Jacobs. De 
reactie van mevr. Francken-Dyserinck was uitgebreid, net 
als de reactie daarop van de heer Hoek. Mevr. E.C. van 
Dorp van de Bond gaf haar mening en Aletta Jacobs 
mengde zich in de discussie die uiteindelijk overliep van 
persoonlijke verwijten en tot half oktober ruimte innam 
in de kolommen van de Alkmaarsche Courant.

ALKMAARSE AFDELING VAN DE VEREENIGING
Inmiddels was ook de oprichtingsvergadering van de  
Vereniging voor Vrouwenkiesrecht afdeling Alkmaar 
gehouden. De Alkmaarsche Courant van 21 september 
van dat jaar deed uitgebreid verslag. ‘Voorzitster was mej. 
C.S. Groot van Hoorn. Als spreeksters traden op de dames 
mevr. dr. Aletta Jacobs en mevr. Rutgers-Hoitsema. De 
voorzitster zeide deze vergadering te openen met een 
gevoel van vreugde over de goede opkomst. Daaruit blijkt 
dat er wel degelijk belangstelling in Alkmaar is voor de 
quaestie Vrouwenkiesrecht. (…) Dat het ook hier worde, 
zoo eindigde zij, van Alkmaar begint de victorie!’ In haar 

rede zei Aletta Jacobs dat er volgens de troonrede 
voorstellen te verwachten waren inzake een grondwets-
wijziging en omdat te verwachten is dat Vrouwenkies-
recht overal besproken zal worden is het goed belang-
stelling voor het thema te wekken en meer afdelingen 
op te richten. Ze wees op het komende congres van de 
wereldbond in Amsterdam: ‘Op het voorloopig program-
ma komt ook voor een boottocht naar Alkmaar. Nu zou 
het zo mooi zijn als er tegen dien tijd een bloeiende 
vereeniging alhier bestond!’

Na de pauze sprak mevrouw Rutgers-Hoitsema over de 
veranderende economische positie van de vrouw: over 
hoeveel vrouwen werken en hoe weinig het loon  
daarvoor is: ‘In een chocoladefabriek verdienen vrouwen 
f4 à f5 voor zwaar werk en mannen voor hetzelfde werk 
f10 à f11 .’Ze eindigde met de opmerking dat pas als de 
vrouw het stembiljet bezit er gelet zal worden op de 
eisen van de vrouw. Op een vraag naar het verschil tussen 
Bond en Vereeniging, antwoordde Aletta: ‘Het grote 
verschil tusschen Bond en Vereeniging is deze: de 
Vereeniging wil zo spoedig algemeen vrouwenkiesrecht 
zien te krijgen en de bond wil eerst algemeen kiesrecht 
voor mannen en daarna vrouwenkiesrecht. Het bericht in 
de Hoornsche Courant van 22 september 1907 gaf aan 
dat de VvVK zeventien nieuwe leden  

Uit de Alkmaarsche Courant 28-10-1907

Onvoorstelbaar toch dat 
een vrouw met kiesrecht 
‘als moeder haar  
kinderen zou verwaarlozen’
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de Bond. Overigens zouden de congresgangers niet het 
voorgestelde boottochtje naar Alkmaar maken. 
Geleidelijk aan stabiliseerde de situatie en bleven beide 
organisaties naast elkaar bestaan. Men nodigde elkaar uit 
bij lezingen (AC 28 september 1908: een lezing van de 
heer Elout voor de Bond eindigde met dank voor de 
aanwezigheid van het bestuur van de Vereeniging!) en  
op 1 januari 1909 vinden we de Vereeniging en Bond 
gezusterlijk terug in het adresboek van Alkmaar.  
Ook de Bond heeft dan een vrouwelijke presidente,  
A. Aukes-Timmers.

Van de veertien staatkundige verenigingen in de adres-
boeken zijn dit de enige twee die voor de namen de 
aanduiding mevr. of mej. hebben. Mannen waren de 
norm. Spreken over ‘menschen, zonder commentaren 
’(Wilhelmina Drucker in het oprichtingsmanifest van de 
Vrije Vrouwenvereniging in 1889) was niet vanzelfsprekend 
en vereiste een tamelijk radicale omslag in het denken. 

DE ALKMAARSE LEDEN VAN DE VvVK
Wie waren de leden van deze vereniging? De uitgebreide 
handgeschreven alfabetische ledenlijst van de VvVK  
afdeling Alkmaar geeft geen jaar van inschrijving of 
uitschrijving.4 Wel de adressen van de leden. In het 
kasboek van de Vereeniging afdeling Alkmaar vond ik 
ook een ledenlijst van 1907, waarin vanaf 12 oktober 25 
namen van wie drie personen dubbel contributie 
betaalden.5 Onder hen bevonden zich zes mannen.

De Alphabetische Naamlijst der leden van de  
Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht, verschenen in 
gedrukte vorm en opgesteld in 1908, telt 62 leden in de 
afdeling Alkmaar. Negen van hen zijn ‘buitengewone 
leden’, oftewel mannen, onder wie zes partners van een 
vrouwelijk lid en vier met een titel. Van de 53 vrouwen 
zijn er 24 mejuffrouwen, ongehuwd dus, en van de 29 
mevrouwen zijn er vijf die geen dubbele naam voeren. 
Vier van hen hadden dochters die ook lid waren gewor-
den. Geen van de dames had een titel. Afgaand op de 
vele adressen in de Langestraat, Kennemerstraatweg, 
Verdronkenoord, Geestersingel, Emmastraat, Metiusgracht 

kon noteren en dat dezelfde avond nog een bestuur voor 
de afdeling Alkmaar werd gekozen.‘Presidente werd  
Mevr. v. Overduin, Secretaresse Mej. E. v.d. Hoeven, 
Penningmeesteresse Mej. J. Burger.’

EEN MOEIZAME START
Het kersverse bestuur van de VvVK Alkmaar moest  
zich nog voegen. In het landelijk jaarverslag vond ik  
voor het bestuur van de afdeling Alkmaar als presidente 
S.A.C. Verdam-Diephuis en G. Overduin-Haan nu als 
vice-presidente. Naast E. van der Hoeven was een tweede 
secretaresse benoemd, mevr. Grundlehner-König. 
Penningmeesteres was mevr. Bossert-Zaadnoordijk. 
Verder waren er nog de dames Burger en Boelmans ter 
Spil-Boon.3  Het Alkmaarse adresboek van januari 1909 
geeft weer enkele andere namen: Mej. E van der Hoeven 
als presidente, mevrouw Overduin is uit beeld geraakt en 
als nieuwkomer zien we hier mevr. J.F. Ternooij Apèl.

In de Alkmaarsche Courant van 16 december 1907 staat 
een verslag van de openbare bijeenkomst van de 
Afdeling Alkmaar van de Nederlandsche Bond voor 
Vrouwenkiesrecht in de Harmonie. Ds. A. de Regt opende 
de bijeenkomst bij afwezigheid van de voorzitter en gaf 
het woord aan de heer Lasonder. In de krant van 15 mei 
1908 werd gesproken over ‘mevrouw Overduin,  
de voorzitster van de afdeeling alhier van den bond voor 
vrouwenkiesrecht’’. Een journalistieke vergissing waar-
schijnlijk. Aangezien de avond in De Unie gevuld was met 
een lezing van de presidente van de Wereldbond, mevr. 
Chapmann Catt uit New York, die in juni het Congres van 
de Wereldbond voor Vrouwenkiesrecht zou presideren, 
ging het hier om een bijeenkomst van VvVK en niet van 

 Afgaand op de vele 
adressen waren de leden 
redelijk vermogend.

Het bestuur van de afdeling Alkmaar van de Bond voor 
Vrouwenkiesrecht. Uit het adresboek Alkmaar januari 1909
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en Mient waren de leden redelijk vermogend. Ook de 
contributie van 1,25 gulden wijst al in die richting. Veel 
van de vrouwelijke leden zullen gesteund zijn door hun 
man, want in die tijd waren vrouwen bij hun huwelijk  
juridisch geheel ondergeschikt aan hun echtgenoot.

In 1910 geeft het kasboek aan dat 81 leden contributie 
betaald hebben, van wie 74 leden 1 gulden betaalden. 
1913 geeft een aantal van 123 leden.6

In het volgende deel van dit artikel komt onder meer aan 
bod wie de bestuursleden precies waren en hoe zij hun doel 
probeerden te bereiken. 

NOTEN
1. Friesch Volksblad, 1895, no. 1152, 9 juni1895.
2.  IAV_00000295 Archief van de Bond 0256 correspondentie 
1907-1908 pag 48 en 49 Bond.  
3. Uit het jaarverslag van de VvVK 1907-1908, ledenlijst.
4. Atria Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht. 
5. Atria Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht. 
6. Atria Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht. 

Bladzijde uit het kasboek van de VvVK Alkmaar. Atria 
Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht

Bladzijde uit het kasboek van de VvVK Alkmaar. Atria 
Archief Vereeniging voor Vrouwenkiesrecht

Een moeilijkheid bij de invoering van het vrouwenkiesrecht.

(Fun.)

Hoe kan zij stemmen, als de mode haar zoo breed maakt, en de hokjes zoo smal zijn?
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We nemen afscheid van Netty 
Bleichrodt
Onze kunsthistorica Netty Bleichrodt 
gaat het bestuur verlaten maar blijft 
actief voor de HVA. Netty was 
minstens 4 jaar lid van het HVA-be-

stuur. Met haar specialiteit was zij als 
bestuurslid breed inzetbaar.
We noemen bijvoorbeeld: ze is 
begonnen als redactielid van Oud 
Alkmaar, is overgestapt naar het 
coördineren van de wandelingen,  
de Open Huisdagen, het meewerken 
van ons aandeel in de Open  
Monumentendagen, is lid van de 
Commissie Kunst en Geschiedenis 
waar zij actief meewerkt aan het 
project Truus Wijsmuller. 

We zullen ook van haar blijven horen 
in verband met haar onovertroffen 
kennis van het kunstwerk De Zeven 
Werken van Barmhartigheid. 
Bovendien is ze onlangs weer in de 
redactie van Oud Alkmaar gestapt. 
We houden Netty toch in ons 
midden. Dankjewel, Netty.

We nemen afscheid  
van Rob de Vries
Rob de Vries gaat het bestuur 

 VERENIGINGSNIEUWS

Wij nodigen u van harte uit voor de 
digitale algemene ledenvergadering 
op dinsdag 13 april 2021, aanvang 
19.30 uur. 
We raken er haast aan gewend dat 
vergaderingen digitaal gehouden 
worden. De coronamaatregelen 
maken dat het nog steeds niet 
mogelijk is een fysieke bijeenkomst 
te houden. Vorig jaar hebben we 
allemaal kennis kunnen maken met 
de nieuwerwetse vorm van zaken 
doen. Dat gaan we nog eens doen in 
de verwachting dat we volgend jaar 
weer ouderwets kunnen vergaderen. 
Via een digitale nieuwsbrief en onze 
website wordt u verder op de hoogte 
gehouden van de gang van zaken, 
hoe u deze vergadering kunt 
meemaken en hoe u kunt stemmen 
over beslispunten.
De stukken, inclusief toelichtingen, 
zullen ruim van tevoren op onze 
website www.hvalkmaar.nl komen te 

staan. Ze zijn tot 24 uur voor aanvang 
van de vergadering schriftelijk of per 
e-mail op te vragen bij de secretaris 
(posthva@gmail.com).
Het is bij deze manier van vergade-
ren belangrijk dat u uw eventuele 
vragen en opmerkingen uiterlijk drie 
dagen vóór de vergadering aan het 
bestuur stuurt. Dan hebben wij 
gelegenheid om op de website 
antwoorden te geven. In de vergade-
ring zelf is er minder ruimte voor.

Naast de huishoudelijke agenda is er 
de uitreiking van de Oud Alkmaarprijs 
2021 en een lezing van Feyko Alkema.
Na de pauze verzorgt Feyko Alkema 
een lezing waarin hij stilstaat bij 
bijzondere projecten en ontwikkelin-
gen die hij in de afgelopen jaren in 
de HVA-commissie pre-advies 
Welstand is tegen gekomen. Vorig 
jaar hebben we na 3 termijnen van  
3 jaar afscheid genomen van Feyko 
als bestuurslid, maar hij blijft actief  
in onder meer de commissies 
Pre-advies en Ruimte.

ALGEMENE JAARVERGADERING

DE AGENDA LUIDT ALS VOLGT:
1. Opening, mededelingen
2.  Verslag van de algemene ledenvergadering van 6 oktober 2020
3. Jaarverslag 2020
4.  Financieel verslag 2020 en begroting 2021
5.  Verslag van de kascommissie en benoeming nieuwe kascommissie
6.  Aanpassingen Huishoudelijk Reglement
7.  Bestuurszaken, waaronder het afscheid van bestuursleden  

Netty Bleichrodt en Rob de Vries en de benoeming van nieuwe bestuursleden
8. Uitreiking Oud Alkmaar Prijs 2021
9. Sluiting

BESTUURS LEDEN: 
AFSCHEID EN 
WELKOM

>> 
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Tot ons grote verdriet is Joost Cox op 25 februari over-
leden. Hij is 65 jaar geworden. Joost was al enige tijd 
ernstig ziek. 
Joost was in 2018 als gemeentesecretaris met pensi-
oen gegaan. Hij had die functie vervuld in onder meer 
Alkmaar. In die periode al toonde hij grote belang-
stelling voor de geschiedenis 
van de stad. Dat zou culmineren 
in onder meer boeken over de 
geschiedenis van het Alkmaarse 
stadhuis en over de geschiede-
nis van het stadsbestuur.
De grondige studie van de histo-
rie van het stadhuis leidde tot 
een forse interne restauratie van 
dat gebouw waarbij onder meer 
de Prinsenzaal in oude glorie 
werd hersteld. Vanwege deze 
prestatie werd Joost geëerd 
met de hoogste HVA-onder-
scheiding: de gouden erespeld 
van de ‘Oud Alkmaar Prijs’.
Hij was tevens, samen met Carly Misset, lid van de  
redactie van het boek dat de stichting Alkmaarse 
Historische Publicaties uitgaf over de Grote Sint 
Laurenskerk, ‘500 jaar bouwen en behouden’. Dit 
boek is aan alle HVA-leden uitgereikt.
Zijn opus magnum was zijn onderzoek naar de  
geschiedenis van de stadsrechten in Nederland (met 
uiteraard weer een rol van de stad Alkmaar). Hij pro-
moveerde op dat onderzoek aan de universiteit van 
Leiden. Bij de promotieplechtigheid was het gehele 
HVA-bestuur uitgenodigd. Later hield Joost uiteraard 
een lezing voor een (uitverkochte) zaal met HVA-leden. 
Leen Spaans was nog voorzitter van de HVA toen hij  
in gesprek kwam met Joost. Hoewel zijn gezondheid 
beperkingen oplegde, wilde Joost toch iets doen voor 
de HVA. Het liefst zou Joost ook na zijn pensioen  

geschiedenis blijven onderzoeken en erover vertellen. 
Hij besloot zich te storten op het schrijven in plaats 
van lezingen houden. Hij vroeg wat hij derhalve in 
schrijvende zin nog voor de HVA kon betekenen. Nu 
was er juist de vacature van hoofdredacteur van Oud 
Alkmaar ontstaan. Joost werd met enthousiasme 

door het bestuur aangesteld.
Joost ging leiding geven aan de 
vernieuwing van het magazine 
waarmee het bestuur al een begin 
had gemaakt. Het leidde tot een 
prachtig vormgegeven tijdschrift, 
dat sindsdien nog nadrukkelijker 
het alom gerespecteerde uithang-
bord van de HVA is. 
Joost beperkte zich bij het tijd-
schrift (uiteraard) niet tot organi-
seren, maar schreef daarnaast 
verscheidene doorwrochte arti-
kelen. Het bestuur kon intussen 
profiteren van zijn juridische 
vaardigheden. Hij droeg bij aan 

de herziening van de statuten en van het huishou-
delijk reglement.
De progressieve ziekte waaraan Joost leed, legde zijn 
functioneren steeds meer beperkingen op. Afgelopen 
najaar deelde hij het bestuur mee dat hij het bestuurs-
lidmaatschap en het hoofdredacteurschap moest  
opgeven. Hij zou in april tijdens de algemene leden-
vergadering afscheid nemen.
Het doet veel pijn Joost te moeten missen, niet alleen 
als bestuurslid maar vooral ook voor wie hij was: een 
zeer aimabele man en een heer van stand die, het 
gewoel der volkeren mild observeerde zonder direct 
een oordeel klaar te hebben.
Bestuur en leden wensen zijn vrouw Margo, zijn kin-
deren en zijn kleinkind veel sterkte bij het verwerken 
van dit grote verlies. 

Joost Cox (1955-2021)

’N AIMABEL MAN, EEN HEER VAN STAND
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Elke twee weken ontvangt de HVA 
commissie pre advies bouwplannen 
in de gemeente Alkmaar. Voor elk 
nummer van Oud Alkmaar halen 
we enkele voorbeelden naar voren 
die kenmerkend zijn voor onze be-
moeienis met het behoud van het 
cultureel erfgoed van Alkmaar en 
de gevolgen daarop van verbouw- 
en nieuwbouwplannen.
In het Payglop 10 A Alkmaar wil de 
eigenaar de winkel verbouwen  
en drie appartementen realiseren.
Probleem is de toegang tot de  
bovenwoningen. We kijken dan 
altijd naar de kwaliteit van de 
bestaande pui en gaan na of een 
vroegere pui inspiratie kan bieden 
voor de nieuwe pui. De bestaande 
winkelpui wordt gewijzigd waar-
door de pui een nieuwe indeling 
krijgt. In het midden komt een 
transparante dubbele glasdeur die 
dient als entree naar de winkel, links 
daarvan komt een vast zijlicht en 
rechts een transparante deur die 
dient als toegang naar bovenwonin-
gen. De deur- en raamkozijnen, latei 
en gootlijst worden in twee kleuren 
grijs geschilderd.
De HVA commissie pre advies con-
stateerde met tevredenheid dat het 
stucwerk van de pui verdwijnt. Wij 
gaan ervan uit dat de detaillering 
van de bovenkozijnen blijft bestaan. 
De reclame boven de pui zou wat 
kleiner mogen worden.  
Bij het pand aan de Gedempte 
Nieuwesloot 153 (Vrijmetselaars-
loge) wil de eigenaar een nieuwe 
kleur aanbrengen op de voorgevel 

en kozijnen. Het gaat hier om een 
rijksmonument. De voorgevel is 
gepleisterd en geschilderd, waarbij 
de hoge plint onder de waterlijst 
van de vensters in een donkere 
kleur grijs en het bovengedeelte wit 
is geschilderd. Uit de kleursporen is 
op te maken dat oorspronkelijk het 
basement een grijstint en het hout-
werk een okerkleur had. Het nieuwe 
kleurenvoorstel is gebaseerd op 
een (gedeeltelijk) kleuronderzoek, 
op basis van een vergelijking met 
ander werk van de architect Saal en 
op basis van historische foto’s van 
het pand. Wij kunnen ons vinden 
in de nieuwe kleurstelling: De 
gekozen kleurstelling  versterkt de 
architectuuur van de Amsterdamse 
School. Dat komt het straatbeeld 
ten goede. 
Voor het beeldbepalend pand 
aan de Stationsweg 4 is het plan 
ontwikkeld om de voor- en ach-
tergevel te wijzigen. Doel is het 
terugbrengen van de voorgevel in 
de oorspronkelijke staat, waarbij de 
kunststof kozijnen worden vervan-
gen door houten kozijnen met de 
oorspronkelijke raamverdeling en 
glas-in-lood. Aan de achterzijde 
komt een dakopbouw boven de 
bestaande aanbouw. De gevelinde-
ling van de bestaande achtergevel 
en aanbouw wordt deels gewijzigd 
en de beplating van de aanbouw 
wordt vervangen door gepotdeksel-
de delen.
De kleuren van de voorgevel wor-
den uitgevoerd in een kleur groen 
die gebaseerd is op de Amsterdam-
se School-stijl.
Wij constateerden dat het plan al 
in uitvoering was. Adviseren over 
een plan dat al in uitvoering is heeft 
eigenlijk weinig zin. Neemt niet weg 
dat het plan een fraaie pui oplevert. 

VAN DE 
WERKGROEP 
PREADVIES 

verlaten na de maximale termijn van 
3 x 3 jaar. Rob ontfermde zich over 
de portefeuille Archeologie en was 
ook een betrokken bestuurslid in 
alle projecten die te maken hadden 
met het behoud van monumenten 
en met bouwhistorie. 
Hij blijft actief in de HVA in de 
Commissie Ruimte. Hij zet ook zijn 
artistieke talenten in voor de HVA en 
haar leden. In december 2020 
schonk hij de eerste in een serie van 
vier tekeningen als eindejaarsca-
deau aan alle HVA-leden. Na 
uitgebreid historisch onderzoek 
tekende hij het aanzicht vanuit de 
stad, kijkend naar buiten via één van 
de stadspoorten. De volgende 
tekeningen zullen bij de 3 komende 
decembernummers van Oud 
Alkmaar verschijnen. Dankjewel, Rob!

We stellen voor Ruud Kersten te 
benoemen als bestuurslid
In de Jaarvergadering op 13 april 
2021 zal het bestuur aan de leden 
voorstellen Ruud Kersten te benoe-
men als bestuurslid met de bedoe-
ling dat hij de functie van hoofdre-
dacteur van ons tijdschrift Oud 
Alkmaar vervult, als opvolger van 
Joost Cox. Ruud heeft zijn hele 
carrière als journalist bij het Noord-
hollands Dagblad gewerkt, in veel 
verschillende functies. We kennen 
hem als redactielid van de Kroniek 
van de Vrienden van de Grote Sint 
Laurens Kerk, het pr-team van de 
International Holland Music Sessions, 
zijn boeken over o.a. de Josephkerk, 
hij voerde de rubriek ‘Ik was erbij’ in 
het Alkmaarse Courant in en werkt 
mee aan het project Truus Wijsmul-
ler. Kortom, we hebben een waardig 
en aardig nieuw bestuurslid gevon-
den dat ook hoofdredacteur van 
Oud Alkmaar wordt.
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De vereniging werd in 1925  
opgericht. Zij heeft tot doel  

het beschermen en voor het  
nageslacht bewaren van de  
historische schoonheid van  

Alkmaar en omgeving en het  
aanmoedigen van de studie van 

de plaatselijke geschiedenis.  
Dit doet zij o.a. door het geven  

van welstandsadviezen,  
het organiseren van  

stadswandelingen, excursies  
en lezingen en het uitgeven van 
Oud Alkmaar. Jaarlijks wordt de 

Oud Alkmaarprijs en tweejaarlijks 
de Puienprijs uitgereikt. 

Postadres van de vereniging is 
Nassaulaan 43, 1815 GJ Alkmaar. 

Ook via internet is de  
vereniging bereikbaar:  

info@hvalkmaar.nl  
of www.hvalkmaar.nl.

Het bestuur van de vereniging is 
als volgt samengesteld:  

Carol Korringa, voorzitter,  
Henk de Kruik, secretaris,  

Lucas Zimmerman,  
penning meester, Netty  

Bleichrodt-Vegter, Klaas te Bos, 
Joost Cox, Rob Marijn, Jos Stroomer 

en Rob de Vries, leden.
 

De prijs van het lidmaatschap 
bedraagt €25 per jaar. 

Rekeningnummer 
NL62INGB0000600401  

t.n.v. Historische  
Vereniging Alkmaar.

Vragen over lidmaatschap:
072 - 792 07 83

Het heeft zeggingskracht in de stijl 
van de Amsterdamse School. 
Van het pand aan de Laat 146/148 
wordt de gevel gewijzigd. De huidi-
ge voordeur naar de bovenwoning 
is nog een restant van de pui ge-
maakt tussen 1935-1952. Het nieu-
we plan betreft het wijzigen van de 
volledige pui naar een compleet 
glazen pui, met een smalle stalen 
middenstijl tussen een matglazen 
deur voor de bovenwoning aan de 
linker- en de winkelpui met glazen 
deur aan de rechterzijde.
Naar ons oordeel komt de nieu-
we pui erg fragiel over en laat de 
bovenverdieping  zweven. Een gevel 
moet ons inziens op poten staan. 
We adviseren dan ook de omlijsting 
terug te brengen met penanten  
en een puibalk. Een stevige plint 
completeert het totaal. Vernieuw 
een pui ook in relatie met de boven-
kant van het geheel. Bijgaande foto 
uit 1935 kan inspiratie geven.
In het  pand aan de Helderseweg 
13-14 worden 35 appartementen 
gebouwd. Het gaat hier om het  
voormalige kantoor van het Alk-
maarse ‘Lichtbedrijf’ dat in 1970 op 
een voor die tijd gebruikelijke wijze 
is vernieuwd. De geveldetaillering  
heeft toen veel van haar charme 
verloren. De aangeloefde dakka-
pellen waren in eerste instantie ge-
handhaafd. Er worden nu opnieuw 
dakkapellen  toegevoegd. Wellicht 
kunnen die dakkapellen weer in de 
oude stijl worden toegevoegd. De 
compositie laat ook zien dat drie 
dakkapellen aan de voorzijde een 
rustiger beeld geeft dan de vier in 
het nieuwe ontwerp. Die staan te 
dicht bij de topgevels. Helaas wordt 
bij de renovatie van het pand niet 
de kozijnindeling van voor 1970 
hersteld. 

AGENDA
WANDELINGEN 2021 
Opnieuw heeft de HVA-gidsen-
groep prachtige wandelingen 
bedacht voor dit nieuwe jaar.  
Er is helaas nog geen duidelijkheid 
over of en hoe de wandelingen 
uitgevoerd kunnen worden. We 
moeten eerst afwachten aan  
welke coronaregels we ons  
moeten houden. We zullen u later 
informeren via onze Nieuwsbrief en 
de plaatselijke pers.

OPEN HUIS 
Het is helaas nog steeds niet moge-
lijk om u te ontvangen op ons kan-
toor aan de Nassaulaan 43. Mocht u 
vragen, of mededelingen hebben, 
dan staan wij u graag te woord via 
ons mailadres posthva@ gmail.nl. 
Ook wij kijken uit naar de persoon-
lijke ontmoetingen. U hoort van ons 
zodra dat weer mogelijk is.

PINKSTER 3
In 2020 is onze Pinkster3 excursie 
naar Deventer niet doorgegaan, 
vanwege corona. We hebben veel 
reacties ontvangen met gevoe-
lens van teleurstelling. Onze hoop 
is gevestigd op 25 mei. Maar we 
moeten voorzichtig zijn. Gelet op 
de virussen uit diverse werelddelen 
en de leeftijd van onze deelnemers 
schatten we in dat ook dit jaar op 
25 mei een excursie naar Deventer 
niet georganiseerd kan worden. 
In augustus van dit jaar gaan we 
bekijken of de kust veilig is. Wellicht 
kunnen we dan in september of 
oktober wel gezamenlijk naar  
Deventer. Houdt de digitale nieuws-
brief dan wel mededelingen in Oud 
Alkmaar nummer 2 in de gaten. 
Voor nu: houd vol.
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